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Pan Václav Koukal, současný starosta
Svitav, se narodil v roce 1946 v Litomyšli.
Profesí je projektant ocelových konstruk−
cí. Je ženatý, má jednu dceru a dva vnuky.

Pane starosto, vaše město bylo městem
okresním. Po reformě veřejné správy
jste se stali obcí s rozšířenou působností,
která na sebe vzala poměrně velký roz−
sah výkonu státní správy. Jak jste se
s těmito požadavky vyrovnali?       
V.K.: Nebyl to pro nás velký problém,
proběhlo to kontinuálně. Většina lidí
z okresního úřadu přešla do Městského
úřadu Svitavy a znala příslušnou proble−
matiku. Náš správní obvod má 28 obcí.
I když od začátku fungování reformy
veřejné správy uběhlo pouze pět měsíců,
domnívám se, že jsme se s novými povin−
nostmi, které nám funkce obce s rozšíře−
nou působností přinesla, vyrovnali dobře.
Musím také upozornit na to, že v současné
době vykonáváme státní správu i pro
ostatní obce bývalého svitavského okresu,
a to do té doby, než města Polička a Lito−
myšl budou obsazena kvalitními profesio−
nály státní správy. Domnívám se, že refor−
ma veřejné správy se jednotlivých obcí,
pokud se týče územního plánování, nijak
negativně nedotkla. 
Výhoda je, že jsme svůj správní obvod
převzali v období, kdy většina obcí má
zpracován a schválen svůj územní plán,
což je důležité. Město Svitavy má ta−
ké zpracovaný územní plán z roku 1994
a v současné době se zpracovávají
a schvalují jeho změny a doplňky. Hlav−
ním důvodem změn a doplňků jsou
následky povodní v roce 1997.

Většina obcí vašeho správního obvodu má
tedy zpracován a schválen územní plán?
V.K.: Všechny obce našeho obvodu mají
zpracován územní plán.

Kdo má na tomto stavu, který není úplně
samozřejmý ve všech správních obvo−
dech, největší zásluhu?
V.K.: Musím konstatovat, že to je zásluha
bývalého okresního úřadu. Profesionálové
tohoto úřadu na úseku územního pláno−
vání měli velice dobrou odbornou úroveň
a vysoké pracovní nasazení. Vzhledem
k tomu, že mnozí přešli do Městského
úřadu Svitavy, je zachována kontinuita
v územně plánovací činnosti a jsou využí−
vány dlouhodobé znalosti informací o úze−
mí.

Jak se vám daří spolupráce s nadříze−
ným orgánem, tedy Krajským úřadem
v Pardubicích?                                       
V.K.: Zatím se žádný problém nevyskytl,
což považuji za dobrou zprávu. V čem
hledáme prostor pro spolupráci je v sou−
časnosti zpracovávání konceptu Územní−
ho plánu velkého územního celku Pardu−
bického kraje. Zde je nutno vyřešit řadu
problémů nadřazené technické infrastruk−
tury, zejména trasy dopravních cest.
Prostor mezi Svitavami a Českou Tře−
bovou je mimořádně složitý z hlediska tří
celostátních, v podstatě i nadstátních,
dopravních tahů, kterými jsou železniční
koridor, trasa rychlostní komunikace
R 35 a kanál Dunaj – Odra – Labe. Na
vedení těchto koridorů budou samozřej−
mě panovat rozdílné názory a budou se
do nich promítat rozdílné zájmy. Zejmé−
na komunikace R 35 může významným
způsobem ovlivnit ekonomický rozvoj
jednotlivých obcí a zvýšit atraktivitu pro
potenciální investory. Na druhé straně
trasa naráží na protesty ekologů a obyva−
tel obcí, které se obávají zhoršení životní−
ho prostředí. Existuje velký počet variant
vedení této trasy v oblasti mezi Morav−
skou Třebovou, Česku Třebovou a Lito−
myšlí.

Svitavy se v podstatě nalézají na křížení
dvou významných celostátních doprav−
ních tras, a to ve směru západ – východ
a sever – jih. Pociťujete nějak výhodu
polohy Svitav z hlediska ekonomického?
V.K.: Město má připravenou průmyslo−

vou zónu o velikosti 40 ha a ve spoluprá−
ci s CzechInvestem je v současné době
dokončena výstavba potřebné infrastruk−
tury. Musíme využít všech prostředků
propagace a marketingu pro přilákání
potenciálních českých i zahraničních
investorů. Pokud se týká průmyslové
výroby silně expanduje jedna americká
firma na výrobu obalů. V současnosti
máme řadu jednání se zahraničními in−
vestory o využití průmyslové zóny. 
Výhodná dopravní poloha Svitav se pro−
jevuje zejména v rozvoji obchodní sítě. 
Svitavy se svými 18 000 obyvateli je
možno nazvat malým městem. Přesto tu
již máme supermarkety známých značek,
ať již je to Ahold, Liedl, Billa, Plus dis−
kont, Hypernova a další. Domnívám se,
že zájem obchodních řetězců o Svitavy
vyplývá z dobré dopravní polohy a také
z faktu, že obsluhují prostor, který je
mimo dosah velkých měst. Do všech
krajských měst v okolí je přibližně stej−
ně daleko. Hradec Králové, Pardubice
i Brno jsou vzdáleny od Svitav okolo
70 km. Dalšími aktivitami, které Svitav−
sko přitahuje, je prodej stavebnin a pro−
dej automobilů.

Máte problémy se stagnací, případně
i úpadkem tradičních průmyslových
odvětví ve Svitavách?
V.K.: Svitavy jsou oficiálně zařazeny
mezi strukturálně postižené a hospodářky
slabé regiony. To nám umožňuje čerpat
z příslušných fondů regionální politiky.
Protože Svitavy byly převážně textilním
městem a problémy s textilním průmys−
lem jsou celoevropské, vyhrotil se tu pro−
blém hospodářské stagnace již v 90. le−
tech. Tak například velká textilní továrna
Vigona silně omezila svůj tradiční sorti−
ment a přechází na nový výrobní program
na plastové a textilní komponenty pro
automobilní průmysl. Druhá významná
továrna Technolen přešla do soukromých
rukou a obměnila svůj výrobní program.
V současné době expanduje a využívá
i některých objektů Vigony. Dá se říci, že
i textilní průmysl ve Svitavách je „za
vodou“. 

SVITAVSKO PO REFORMĚ VEŘEJNÉ SPRÁVY –
ROZHOVOR SE STAROSTOU MĚSTA SVITAV
VÁCLAVEM KOUKALEM
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Dalším významným zdrojem zaměstna−
nosti ve Svitavách bylo strojírenství.
Závod TOS Svitavy byl jediným výz−
namným výrobcem dřevoobráběcích
strojů v České republice. V současnosti
tento závod určité problémy má, přechází
na nový výrobní program a budoucnost
ukáže, jak v konkurenci obstojí.

Jaká je demografická a sociální skladba
obyvatel Svitav?
V.K.: Je možno říci, že situace je z hle−
diska situace v České republice průměr−
ná. Nemáme problém ani s přílišným
množstvím starší populace, ani s demo−
grafickou expanzí. 

Máte zde i problémové skupiny obyvatel?
V.K.: Jistě narážíte na medializovaný
problém svitavských Romů. Romská
menšina žije ve Svitavách poměrně dlou−
ho a je zde svým způsobem usazena.
Jejich počet se těžko stanovuje, protože
většina z nich se hlásí k české národnos−
ti. Většina Romů se považuje za starou−
sedlíky, je sžita s ostatními obyvateli
a soužití nepředstavuje v porovnání
s ostatními městy významný problém.

Můžeme vám potvrdit, že první dojem
návštěvníka Svitav je příznivý. Město
působí čistě, upraveně a na první pohled
není možno vypozorovat příkré sociální
rozdíly, anebo výrazně zanedbané části
města. Jistě je to i zásluha městské sa−
mosprávy.
V.K.: Snažíme se. Máme samozřejmě také
své problémy, jako například se sprejery.
Do nedávné doby tu řádila parta sprejerů,
kterou přitahovaly zejména nově omítnuté
domy. Bylo poškozeno zhruba padesát
objektů. Vyhrazování prostorů pro jejich
činnost se míjí účinkem. Tuto skupinu při−
tahuje právě nepovolená aktivita a čisté
plochy. Ve spolupráci státní a městské
policie byla skupina mladistvých dopade−
na a škody budou hradit jejich rodiče. To
považuji za nejúčinnější nástroj při řešení
tohoto problému.
Svitavy po dohodě se soudem zavedly
jako jedno z prvních měst alternativní
tresty. Zhruba tři sta lidí si odpykává
alternativní trest formou veřejně prospěš−
ných prací. Tyto práce jsou vykonávány
v režii Technických služeb města. Vzhle−
dem k tomu, že pracovníkem Technic−
kých služeb, který má tyto provinilce na
starosti, je bývalý důstojník, daří se práci
dobře organizovat.

Další věc, která mě působí radost, je stav
historického jádra. Svitavy byly jedno
z prvních měst, kterým se podařila kom−
plexní regenerace historického náměstí
a jako první jsme obdrželi cenu Minister−
stva kultury. Všichni jsme měli obavu
o to, zda se desítky opravených, nově na−
třených domů podaří udržet. Naštěstí, až
na drobné výjimky, je náměstí stále v per−
fektním stavu. Podle mého názoru to je
i občanskou angažovaností a veřejnou
kontrolou.

Vaše náměstí je pěkné nejen svými opra−
venými domy, ale i novým bohatě vyba−
veným parterem zahrnujícím tzv. „měst−
ský nábytek“, výtvarné doplňky, kašny,
osvětlení apod. Jak se vám daří tento
parter udržovat?
V.K.: Nemáme problémy s vandalismem
ani se zanedbaností. Vaše uznání mě těší,
ale v úpravě náměstí jsme měli a máme
s orgány památkové péče odlišné názory.
Například stanovisko památkářů, že na
historickém náměstí je zeleň nepatřičná
mě přinejmenším překvapilo.
Zrovna tak nové využití historických do−
mů nemůže vždy respektovat historické
dispozice. V tom případě by nebylo
možno umístit do těchto domů žádný
úřad, či větší obchod. Podle mého názoru
zde musí existovat kompromis mezi záj−
my památkové ochrany a zájmy majitelů
a investorů. Domnívám se, že lidé přiro−
zeně vnímají krásu historického náměstí
a mají zájem, aby zůstalo v perfektním
stavu co nejdéle. Občas nám někdo
„drcne“ do patníků omezujících automo−
bilový provoz, ale v tomto směru jsme
nekompromisní a zachováme všechny
retardéry a opatření pro to, aby automobi−
lový provoz na náměstí byl co nejbezpeč−
nější a neohrožoval občany. Doba, kdy se
„frajeři“ v mercedesech proháněli po
náměstí osmdesátkou, je nenávratně pryč.

Jaký je ve Svitavách kulturní život?
V.K.: Podíváte−li se do programu místní
televize, anebo do novin města, myslím,
že bohatý. Nabízí se zde tolik akcí, že je
člověk ani nemůže všechny obsáhnout.
Co zde trošku chybí jsou aktivity pro
mladé, diskotéky a podobný druh zábavy.
V letních měsících to nahrazují diskotéky
a zábavy v okolních vesnicích. Letní
otevřené diskotéky uprostřed sídliště
nepovažuji za příliš šťastné a město musí
hledat prostor, kde by tyto akce probíha−
ly celoročně a neobtěžovaly své okolí.

Máme ve městě objekt, který by tomuto
účelu mohl sloužit – je to bývalý okresní
Dům mladých. Doposud se však nepoda−
řilo vyřešit majetkové záležitosti tohoto
objektu. Zástupci z Fondu dětí a mláde−
že, který objekt spravuje, doposud nena−
šli společnou řeč s orgány města. Vyšší
kultura, to je divadlo, kino a koncerty
vážné hudby fungují perfektně. Abonent−
ní cyklus koncertů je vyprodán téměř
okamžitě.

Objevuje se nejen na poli kulturním,
ale i v ostatních oblastech soutěživost
s okolními městy, např. mezi Poličkou,
Litomyšlí a Moravskou Třebovou?
V.K.: Na kulturním a společenském poli
se projevuje přirozená soutěživost mezi
městy. Někdy je akcentována jako soutě−
živost pouze mezi městy Svitavy a Lito−
myšl. Personifikovaně pak v minulosti
mezi bratry Brýdlovými. Soutěživost
mezi městy považuji za něco přirozeného
a dobrého. Já jsem například „Litomyš−
lák“.

A co Polička?
V.K.: Polička má podle mého názoru jiný
charakter. Je to město mnohem klidnější,
lidé se zde více znají a jsou zde zachová−
ny tradiční historické vztahy. Nebyla také
„postižena“ rozsáhlou panelovou zástav−
bou a velkým rozvojem průmyslu.

Máte pro svitavský region zpracovanou
koncepci rozvoje turistického ruchu?

V.K.: Snažíme se o to. Co se nám
podařilo, je poměrně hustá síť cyklistic−
kých stezek. Tyto stezky doplňujeme
nezbytným vybavením a vážeme je na
stravovací a ubytovací možnosti. Musím
však konstatovat, že na Svitavsku je
ubytovacích možností málo. Postrádáme
zde nějaký výrazný turistický magnet ve
smyslu něčeho výjimečného, mimo cito−
vané náměstí, expozice světové známé
osobnosti Oskara Schindlera a unikátní−
ho muzea praček. Významnou atrakti−
vitou je výjezdní místo Schindlerův háj
s hotelem a restaurací. Město dobudova−
lo síť potřebných stezek a tato lokalita se
stala oblíbeným výletním místem. Svi−
tavsko může nabízet pro turistiku zej−
ména krásnou okolní krajinu a dobré
životní prostředí. V tomto smyslu bude−
me ve spolupráci s Poličkou, Litomyšlí
a Moravskou Třebovou vyvíjet další
aktivity.
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Tento region by mohl být také zastávkou
pro cestující ze západu na východ a z ji−
hu na sever. 
V.K.: Cítíme tuto příležitost. Polička
a Litomyšl jsou členy exkluzivního sdru−
žení historických měst Česká inspirace,
které usiluje o společnou propagaci a spo−
lečný marketing. Zpočátku byla tato města
skeptická k zapojení do sítě širšího svitav−
ského regionu, ale nyní se ukazuje, že uva−
žování v širších vztazích je nezbytné.

Pane starosto, číslo časopisu, ve kterém
bude uveřejněn náš rozhovor je zaměře−
no zejména na problematiku bydlení.
Jedním z důvodů, proč jsme iniciovali
rozhovor s vámi je, že město Svitavy je
v otázkách bytové problematiky známé
a úspěšné. Můžete v krátkosti popsat
vaši bytovou situaci?
V.K.: Jako každé město, máme i my
nedostatek bytů. V roce 1996 jsme zpra−
covali program rozvoje bydlení. Tento
program nesleduje pouze výstavbu
nových bytů, ale řeší bytové otázky kom−
plexně.  Výstavbu nájemních bytů, indi−
viduální bytovou výstavbu, infrastruktu−
ru, sociální bydlení, bydlení pro vymeze−
nou skupinu obyvatel, regeneraci panelo−
vých domů a revitalizaci sídlišť. Program
regenerace panelových domů letos
dokončujeme a co je potěšitelné, součas−
ně se dokončuje regenerace panelových
domů družstevních. Myslím, že je to oje−
dinělý projekt v republice. Vlastní zdroje
na bytový program získává město zejmé−
na z prodeje takto regenerovaných domů.
Prodej bytů a domů až po regeneraci
považujeme za důležitou podmínku pro
budoucí stav domů a sídlišť, ale i jako
významnou podmínku sociální stability.

Byli jste zařazeni do Programu regene−
race panelových sídlišť, jehož garantem
je Ministerstvo pro místní rozvoj?
V.K.: Ano, byli jsme vybráni, ale jsme
poněkud zklamáni, že pro letošní rok
nejsou v tomto programu žádné prostřed−
ky. Chápeme, že povodně způsobily ve
státním rozpočtu velké problémy. Jedno−
značný klad programu však vidím v tom,
že nás přinutil zpracovat detailně podrob−
ný a reálný program se všemi související−
mi aspekty.
Do programu regenerace jsme si vybrali
největší svitavské sídliště, které také
vykazuje nejvíce typických sídlištních
problémů. Je zde největší anonymita
a nejvíce sociálně problémových jevů.

Sídliště má necelých 4 000 obyvatel a je
tvořeno zejména přistěhovalci. Při zapo−
četí regenerace jsme shromažďovali naše
i zahraniční zkušenosti, zúčastnili se ně−
kolika seminářů na toto téma. Při průzku−
mu stávajícího stavu a potřeb jsme zjisti−
li, že největším problémem je nedostatek
parkování. V první etapě jsme řešili zvý−
šení počtu parkovišť. Ve druhé etapě
zlepšujeme stav obslužných komunikací,
budujeme veřejné prostory a sportovní
hřiště a současně se snažíme zkultivovat
vstupy a nástupní plochy do jednotlivých
domů. Každý vstup do domu je v podsta−
tě jeho identifikační vizitkou. Máme sta−
noveno pět etap revitalizace, avšak mrzí
mne, že nejistota dotačních titulů pro jed−
notlivé roky program a systém rozkolísá−
vá a činí jej nejistým. Regenerací, která
zahrnuje revitalizaci objektů a humaniza−
ci sídliště, chceme řešit nejen zlepšení
užitných vlastností a vzhledu obytných
objektů, ale zlepšit také úroveň veřejných
prostor a celkovou kompozici sídliště.

Jak se vám daří zapojit do Programu
iniciativu obyvatel? 
V.K.: Kromě anketních lístků pro všech−
ny obyvatele jsme organizovali řadu
schůzí s obyvateli. Musím se vám svěřit
s tím, že jsem byl zpočátku z nezájmu
obyvatel velmi smutný. Ačkoliv bylo set−
kání dobře připraveno, přišlo z pozva−
ných tří tisíc lidí pouze osmdesát.
Přesto je možno vidět pozitivní signály.
Z regenerovaných oblastí přišlo více lidí
k obecním volbám. To považuji za první
signál zájmu obyvatel o věci veřejné.
Obyvatelům neustále připomínáme, že
regenerace je i jejich věcí a že se na ní
musí podílet. Nežádáme na nich finanční
účast, ani nežádáme, aby sekali trávníky,
ale požadujeme, aby se starali o regene−
rované prostory, chránili nově vybudo−
vané vstupy, lavičky a ostatní vybavení
před vandalismem a devastací. Na sídliš−
ti jsme také vybudovali síť dětských hřišť
s basketbalovými koši a nezbytným
vybavením, takže předpokládáme, že
energie mladistvých se bude vybíjet
správným směrem. 
Každopádně je vidět rozdíl mezi domy
družstevními a obecními. V družstevních
domech je takřka vždy větší péče a zájem
obyvatel, která vyplývá z toho, že lidé do
bydlení vložili své prostředky a svou práci.
Problémy jsme měli  s domy, které byly
směsicí bytů družstevních, obecních
a podnikových.

Družstevníci dlouho váhali, mají−li se
také zapojit do regenerace. Nyní s potěše−
ním zjišťuji, že bytová družstva mají o re−
generaci zájem. Je možné využít faktu, že
Svitavy, jako postižený region, mají stá−
tem hrazenou část úroku z půjčky. Snaží−
me se také, aby se sociální struktura lidí
v revitalizovaných domech, ať obecních
či družstevních, neměnila, aby zahrnova−
la všechny vrstvy obyvatelstva. Snažíme
se zajistit bydlení pro nájemníky s výraz−
ně odlišnými životními návyky. Je mnoh−
dy lepším vzájemným řešením umožnit
těmto lidem specifické bydlení. Postavili
jsme domy, které lépe vyhovují jejich
životnímu stylu. Jsou to přízemní domy
s byty se zařízením, které nemá vysoké
nároky na údržbu.

Není to bráno z jejich strany jako segre−
gace?
V.K.: Nikoliv. Přestěhování přichází po
dohodě, domy jsou standardní a obyvate−
lé platí nájem. Pro sociálně slabé rodiny
jsme také koupili statek a přestavěli ho na
levné byty s lokáním topením.

Svitavy mají centrální zásobování tep−
lem?
V.K.: Ano, Svitavy mají centrální výtop−
nu na plyn. Zpočátku docházelo k odpo−
jování jednotlivých účastníků a teplárna
byla mimo jiné také pro velké ztráty
v rozvodech na pokraji rentability. Teplá−
renská společnost přistoupila k rozsáhlé
modernizaci rozvodu tepla, díky čemuž
se snížily ztráty a lidé mají o centrální
vytápění zájem. Stálo nás také nemálo
energie masivní přesvědčování; pořádali
jsme například seminář s experty Minis−
terstva průmyslu a obchodu. 

Jak řešíte problém starších skupin oby−
vatel?
V.K.: Máme jednak domy s pečovatel−
skou službou a vybudovali jsme dům pro
seniory. Pro Svitavy ale nevidím problém
starších lidí jako klíčový, daleko větší
problém pociťuji z hlediska mladých
manželství. Kromě toho zde máme i azy−
lový dům pro matky s dětmi, které se
dostanou do obtížné životní situace.
Musím se také zmínit o noclehárně pro
bezdomovce. Musíme konstatovat, že
v oblasti sociálního bydlení nám dělá
velký problém nejistota a špatná kontinu−
ita jednotlivých dotačních titulů ze státní−
ho fondu podpory bydlení. Chápu, že
státní rozpočet je napnutý, ale změny ve
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způsobu poskytování dotací potřebujeme
vědět s delším předstihem. Týká se to
také otázky regulace nájemného. 

Víme také, že město Svitavy připravilo
zainvestovanou plochu pro výstavbu no−
vých rodinných domů. Jak pokračuje
výstavba na této ploše?
V.K.: Pokračuje dobře. Na ploše byly
vymezeny nejrůznější typy pozemků od
minimálních pozemků pro řadovou
výstavbu až po velké pozemky o výměře
okolo 1 000 m2. Zájem byl překvapivě
o tyto největší pozemky. O minimální
pozemky řadové výstavby zájem není.
Proto chystáme poměrně zajímavý projekt
na využití těchto pozemků, který spočívá
v tom, že garáže jednotlivých domků
budou stát na samostatném pozemku
v bezprostřední blízkosti obytných parcel.
Tím pádem budou minimální parcely lépe
využitelné. Tento projekt připravuje sou−
kromá společnost, ale město poskytuje
bezplatnou technickou pomoc. 

Pravděpodobně to ukazuje na fakt, že
lidé, kteří jsou ochotni stavět, mají
dostatek prostředků a žádají větší prosto−
rový komfort.
V.K.: Parcelaci této plochy ovlivnil tehdy
existující dotační titul na dvojdomky.
Protože tento dotační titul zanikl, změni−
la se struktura zájemců o stavební parce−
ly. To jen potvrzuje, že krátkodobá
a nekoncepční dotační politika působí
škody. Podle mého názoru mělo být před
každou takovou změnou dotačních titulů
vyhlášeno avízo, a to minimálně v tříle−
tém předstihu. 

Tímto vítáme pana Ing. Davida Střítez−
ského, vedoucího Odboru regionálního
rozvoje a Ing. Pavla Čížka – vedoucího
Odboru výstavby, kteří se právě připojili
k rozhovoru. 
S první otázkou se obracíme na Ing. Stří−
tezského: Součástí regionálního rozvoje
je i územní plánování?
D.S.: Ano, Odbor regionálního rozvoje
zajišťuje územní plánování všech obcí
našeho správního obvodu. Dále zajišťuje−
me činnost územního plánování pro obce
ve správních obvodech Poličky a Lito−
myšle. Tato města si ovšem pořizují
územní plány pro své vlastní území.

Jaké další funkce zajišťuje Odbor regio−
nálního rozvoje?
D.S.: Všechny činnosti spojené s rozvo−

jem obce, jako například program obnovy
venkova, program rozvoje mikroregionu
Svitavsko a všechny další otázky týkající
se regionálního rozvoje spadající do kom−
petence Ministerstva pro místní rozvoj.

Jak velké území spadá do vašeho mikro−
regionu?
D.S.: Mikroregion Svitavsko zahrnuje 15
obcí s přibližně 8 000 obyvateli. Další
mikroregiony mají vymezena města Lito−
myšl a Polička.

Jaký je v současné době stav v pořizová−
ní územně plánovací dokumentace ve
vašem správním obvodu?
D.S.: V současné době pořizuje nový
územní plán osm obcí. Všechny obce si
hradí pořízení územního plánu ze svého
rozpočtu. Náš odbor jim poskytuje pouze
technickou a metodickou pomoc.

Hrazení nákladů z prostředků obce se
týká i formální stránky pořizování, tj.
shromáždění podkladů, vypracování
zadání, rozesílání dopisů apod.?
D.S.: Ano. Obce si ale mají možnost
požádat o grant Krajský úřad Pardubice
a některé obce tento grant skutečně dosta−
ly. Náš odbor se vždy zúčastňuje všech
jednání spojených s pořizováním územně
plánovací dokumentace a poskytuje veš−
keré konzultace, o které je požádán. Pro
32 obcí ve správním obvodu je to hodně
práce.

Existují ve vašem obvodu obce bez územ−
ního plánu?
D.S.: Jediná obec a to Horky na Lito−
myšlsku. Tento stav považuji za velice
uspokojivý.

A co stavební úřady? Máte jeden nebo
více stavebních úřadů?
P.Č.: Stavební úřady máme v pověřených
obcích Polička, Litomyšl, Moravská Tře−
bová a dále ještě ve městech Bystré u Po−
ličky a Březová nad Svitavou.

Máte problém s personálním obsazením
stavebních úřadů?
P.Č.: Mohu mluvit pouze za svůj staveb−
ní úřad a tam problémy nemáme. Čas od
času se vyskytnou větší investiční akce,
například plynofikace obcí a další liniové
stavby. V tomto případě je nutno zahájit
stavební řízení ke každému připojované−
mu objektu, což zahrnuje velký rozsah
práce.

Dotkla se reforma veřejné správy i dotče−
ných orgánů státní správy?
P.Č.: Pro svitavský obvod nikoliv, proto−
že většina institucí zůstala v bývalém
okresním městě. Překvapil mě ale postoj
hasičského záchranného sboru, který si
vyhradil, že vybrané objekty jako napří−
klad supermarkety, některé průmyslové
objekty a další, budou posuzovány přímo
krajským orgánem v Pardubicích.

Cítíte po reformě veřejné správy větší
vzdálenost nadřízeného orgánu, kterým
je Krajský úřad v Pardubicích?
P.Č.: To zatím nedokážeme pro krátko−
dobost posoudit. Vyskytne−li se však
větší množství odvolání, uvidíme, jak si
s tím krajský úřad poradí.

Svitavsko leží ve východní části Pardu−
bického kraje. Nemáte obavu, že správa
Pardubického kraje bude věnovat větší
pozornost svému městu a jeho aglome−
raci? A vašemu území bude věnovat mé−
ně pozornosti?
V.K.: Toho se neobáváme. Krajský úřad
má pro jednotlivé části, které jsou v pod−
statě bývalými okresy své pověřené pra−
covníky. Většinou jsou to bývalí pracov−
níci příslušného okresního úřadu, kteří
své území dobře znají.

Vaším regionem vede hojně diskutovaná
trasa plánované rychlostní komunikace
R 35. Jaký názor zastáváte k jednotlivým
variantám této trasy?
V.K.: Tato komunikace je podle mého
názoru jak z dopravně – bezpečnostních,
tak i ekonomických důvodů nezbytná. Na
jednotlivé varianty bude samozřejmě
mnoho názorů, které zahrnují co největší
hospodářský účinek, tj. obsloužení co
největšího počtu měst, dopady na životní
prostředí a přírodu, bezpečnost a v nepo−
slední řadě samozřejmě také investiční
náklady. Sladit jednotlivé zájmy i zájmy
všech obcí, kterých se plánovaná trasa
dotkne, je bez kompromisu prakticky
nemožné. Já osobně zastávám názor, že
nejlepším řešením by bylo zlepšení para−
metrů současné trasy, přičemž by před−
nostně měly být zajištěny obchvaty
Vysokého Mýta a Litomyšle. V těchto
městech již nejde o ochranu životního
prostředí, ale i o bezprostřední ohrožení
lidských životů. Proto jsem, pokud mož−
no pro rychlé a bezproblémové řešení
této komunikace. Tato trasa se dá také
realizovat po etapách.
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Vzhledem k hustotě dopravy mají
Svitavy problematické spojení jak s Par−
dubicemi a Hradcem Králové, tak
i s Brnem. Představa, že se ještě 20 let
bude jezdit do Brna údolím Svitavy, kde
polovina trasy prochází obcemi, je těžko
přijatelná.

Pane starosto, poslední otázku. Jak se
projevila reforma veřejné správy v ná−
ročnosti na personálním obsazení měst−
ského úřadu?
V.K.: S odstupem času devíti měsíců od
převodu kompetencí na Městský úřad
hodnotím tuto změnu jako změnu, která
se kvality služeb pro obranu nedotkla.
A nebylo to jednoduché období.

Pane starosto, přejeme vašemu městu
další úspěšný rozvoj a děkujeme za roz−
hovor.

Otázky kladli:
Ing. arch. Josef Markvart, CSc.

Ing. Marie Polešáková, Ph.D.




